

# 世界の論点

## 2025 ▶ 2026

2025年の世界情勢を象徴する論点を5つピックアップしました。

この特集を通じて各論点について理解を深め、

今年磨いた英語力を駆使して自分の意見を発信してみましょう。

1

関税合戦



2

自国民ファースト



3

多様性の後退



4

AIの功罪



5

戦争と世界秩序



番外編

CNNが伝えた  
日本初の女性首相誕生

論点1～5執筆：小田康之（Vital Japan）

英訳：井元智香子（論点1、2、3、5）、Dean Robson（論点4）

編集：EE編集部

画像：（論点1）Andrew Leyden、（論点2）Christopher Penler、（論点3）f1photo、（論点4）IM Imagery / すべてShutterstock.com （論点5）Jaber Jehad Badwan / Wikimedia Commons （番外編）/ 首相官邸ホームページ (<https://www.kantei.go.jp/jp/104/statement/2025/1024shoshinhyomei.html>)

# 関税合戦

2025年はトランプ大統領に翻弄された1年と言っても過言ではないかもしれない。

トランプ大統領は、「米国は世界中から搾取されてきた」として関税の引き上げを発表し、各国は対応に追われた。

第2次政権でトランプ大統領が打ち出した政策に対する  
各国の対応はさまざまだった



Since returning to office in 2025, US president Donald Trump has launched a large-scale tariff war against the entire world. His first administration, which began in 2017, had implemented a barrage of trade policies, including additional tariffs on Chinese goods, tariffs on steel and aluminum, and measures based on Section 301 of the Trade Act of 1974, which aims to redress unfair trade practices; China had responded with retaliatory tariffs, disrupting global supply chains. In his second administration, Trump has turned even tougher, implementing a baseline tariff of 10 percent on all imports along with country-specific additional tariffs against major trading partners. Some goods, such as pharmaceuticals, face tariffs of up to 100 percent.

The nations of the world have been swift and strong in their response. China has struck back with a claim to the WTO and retaliatory tariffs; Brazil and Taiwan, too, have protested Trump's policies as unreasonable. The EU, while strongly denouncing the tariffs, is currently seeking to lower them through negotiation. India and Brazil—two major nations of the Global South—have, meanwhile, opposed the tariffs as unfair and indicated their resistance by deepening trade relations with one another and with the other BRICS members.

トランプ米大統領は2025年の再登板後、世界に大規模な関税戦争を仕掛けている。2017年からの第1次政権では、中国製品への追加関税、鉄鋼・アルミへの課税や、不公正貿易の是正を目的とした1974年通商法301条措置などを連発。中国も報復関税で応じ、世界のサプライチェーンに混乱をもたらした。第2次政権ではさらに強硬になり、輸入品すべてに一律10%の基準関税を導入。それに加え、主要国ごとに追加関税を課す方針を打ち出した。医薬品など一部品目には最大100%が課されている。

各国の反応も迅速かつ強硬だ。中国はWTO（世界貿易機関）への提訴や報復関税で対抗。ブラジルや台湾も不当と抗議。EUは強く反発しつつも、交渉を通じて関税の引き下げを目指している。グローバルサウスの2大主要国であるインドとブラジルは、関税を不公正であると強く反発するとともに、両国間、さらにはBRICS間での貿易関係深化で対抗姿勢を示している。

※各論点の英訳は、自然な英文にするために一部語句を補われているなど、日本語の原文と完全には一致しない部分があります。